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سیاهکلی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
گفت: دست های پشت پرده ســاماندهی بازار 
خودرو وجود دارد که مردم را نســبت به حکومت 
ناراضی کنند. ما در این داســتان مافیای خودرو را 

می بینیم.
 لطف الله سیاهکلی در گفتگو با بازار، با اشاره به مبحث واردات 
خودرو به کشــور اظهار داشت: در رابطه با خودرو دو کلید واژه 
اساسی باید مد نظر قرار گیرد که به آن بی توجهی شده است.

وی با بیان اینکه نخســتین کلیــد واژه موضوع عرضه و 
تقاضاست، تاکید کرد: در حال حاضر میزان عرضه خودرو در 
کشــور ۵۰۰ الی ۶۰۰ هزار خودرو در ســال است و اما میزان 

تقاضا، به نزدیک به دو میلیون خودرو در سال می رسد.
این نماینده مجلس با بیان اینکــه دومین کلید واژه در این 
مبحث موضوع رقابت پذیری اســت، تصریح کرد: متاسفانه 
ما آمدیم و یک کالای پر مصــرف و مورد نیاز مردم را به دو 
خودروساز داده ایم. سوال اینجاست که با چه عقلی این موضوع 
صورت گرفته است چرا که این اتفاق مانع رقابت در این بخش 

خواهد شد.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
گفت: بنابراین پیرو این فرآیند هم کیفیت خودرو پایین است 

و هم قیمت بالایــی دارد و هم عرضه و تقاضای لازم با هم 
همخوانی ندارد.

نه خودرو ساز از فروش راضی است و نه خریدار
این نماینده مجلس با بیان اینکه خودروســازان اگر به جای 

خودروی پراید یک محصولی تولید کنند که تنها چهار چرخ 
داشته باشد، بازهم مردم آن را می خرند، بیان داشت: این مسئله 
گویای این اســت که مردم نیاز جدی به خرید خودرو دارند و 
اینکه مردم خودروی داخلی را می خرند دلیل بر این نیست که 

این خودرو، خودروی خوبی است.
سیاهکلی با بیان اینکه ما در زمینه خودروسازی بازار را انحصاراً 
به دو خودروساز داریم، بیان داشت: خودروسازان هم انحصارا 
در اختیار چند شرکت بزرگ هستند و خون مردم را در شیشه 

کرده اند.
این نماینده مجلس با بیان اینکه متاسفانه در این فرآیند غلط 
نه صاحب خودرو هستیم، نه خودرو ساز از فروشش راضی است 
و نه خریدار از خودرواش، گفت:این یک معامله ای است که هم 
فروشــنده ناراضی است و هم خریدار، در این شرایط ما دیگر 

برای چه کسی کار می کنیم.
وی تاکید کرد: بنابراین برای ایجاد توازن در عرضه و تقاضا 
مسئولین باید اجازه دهند با فرمولی که دولت مشخص می کند 

تعدادی خودرو وارد شود.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: چطور است که 
مجوز لازم برای ورود خودروهایی به اسم به اصطلاح »جک 
و جانور« صادر می شود ! این خودروها از کجا می آیند؟ چطور 

وقتی ما می خواهیم واردات خودرو را ســاماندهی کنیم همه 
اعتراض می کنند که این مسئله خلاف قانون است.

دست هایی پشت پرده بازار خودرو می خواهند 
مردم را نسبت به حکومت ناراضی کنند

وی تاکید کرد : وقتی به نمایشگاه های خودرو در تهران سری 
بزنید می بینید که از هر ده خودرویی که در نمایشگاهی مستقر 
است ۸ عدد آن خارجی است. این خودروها از کجا می آیند؟ در 
این شرایط ما می کوشیم واردات را سامان بدهیم و برخی نمی 
گذارند لذا معلوم است که پشت پرده آن مافیای خودرو قرار دارد.

سیاهکلی با بیان اینکه برخی نمی گذارند که واردات خودرو 
سامان پیدا کند، گفت: دست هایی پشت پرده ساماندهی بازار 
خودرو وجود دارد که مردم را نسبت به حکومت ناراضی کنند. ما 

در این داستان مافیای خودرو را می بینیم.
وی تاکید کرد: در همین مدتی که بنده طرح استیضاح وزیر 
صمت را پیرو مشکلات در بخش خودرو کلید زدم از زمین و 
زمان با بنده تماس می گیرند و می گویند که کوتاه بیایم، چرا 
باید کوتاه بیاییم؟  این وزیر است که باید کوتاه بیاید. وزیری که 
به غلط، نادرست و غیر منطقی و غیر کارشناسی قیمت خودرو 

را افزایش داده باید قیمت خودرو را به سابق بر این بازگرداند.
این نماینده مجلس گفت: حتما باید واردات خودرو اتفاق بیافتد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

مافیا نمی خواهد واردات خودرو ساماندهی شود

رونق حواله فروشی صادرات دام در جنوب کشور

شوک سوم قیمتی در راه بازار گوشت قرمز!
دولت در بودجه سال آینده قوانین مربوط به صادرات دام زنده را در 
نظر گرفته و وزیر جهادکشاورز نیز مصوبه آن را ابلاغ کرده است. با 
آزادسازی صادرات دام زنده این نگرانی وجود دارد که بار دیگر شاهد 

شوک قیمتی به بازار گوشت قرمز باشیم.
به گزارش اقتصاد آنلاین، ۲۰ آذر ماه ســالجاری، شاهپور علایی، رییس سازمان 
دامپزشکی کشور، در سفر به استان کرمانشــاه از آغاز صادرات دام بعد از مدت ها به 
چهار کشور عمان، عراق، قطر و کویت خبر داد. به گفته وی، صادرات دام زنده می تواند 
سبب افزایش انگیزه دامداران و عشایر و تأمین امنیت غذایی کشور در آینده شود. وی 
تصریح کرد: در مرحله نخســت ۱۵۰ هزار رأس دام زنده با قیمت ۶۲ هزار تومان از 
عشایر خریداری و صادر می شود و علاوه بر قیمت خرید اولیه سود ناشی از صادرات 
نیز به عشایر بازمی گردد. علایی عنوان کرد: بعد از صادرات به تبع هر اندازه که سود و 
ارزآوری داشته باشد به طور مجدد به عشایر بازمی گردد. وی همچنین گفت: یکی از 
برنامه های که در زمینه کمک به عشایر در شرایط خشکسالی می توان انجام داد توزیع 
علوفه های مدت دار است که پس از اینکه دام هایشان پروار شد دام خود را فروخته 

و بدهی خود را بدهند.
یک روز پس از آن، در ۲۱ آذر ماه دولت سیزدهم لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کشور را 
به مجلس تحویل داد، در یکی از بندهای لایحه بودجه، دولت اعلام کرده است که تا 
به ازای صادرات هر راس دام سبک به مبلغ ۵۳ هزار و ۷۰۰ تومان و به ازای صادرات 
هر کیلوگرم وزن زنده دام سنگین، ۱۶ هزار و ۷۰۰ تومان از صادرکنندگان دام دریافت 
می کند. از نظر کارشناسان، این بند از بودجه سال آینده به معنی صدور اجازه رسمی 
صادرات دام زنده است.در پایان ماه سید جواد ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی و رییس 
شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی، 
خطاب به معاونت امور دام این وزارت خانه، مدیرعامل شــرکت پشتیبانی امور دام و 
رییس ســازمان امور عشــایر ایران، صادرات ۵۰ هزار راس دام سنگین نر پرواری را 
مجاز اعلام کرد. این نامه به معنی تایید نظر کارشناسان مبنی بر مجاز بودن صادرات 
دام زنده بود. در نامه وزیر جهاد کشاورزی آمده است: پیرو ابلاغیه شماره ۰۲۰.۱۷۶۰۰ 
مورخ ۵.۸.۱۴۰۰ در خصوص دستورالعمل اجرایی صادرات دام زنده سبک موارد زیر در 

خصوص صادرات دام سنگین اصلاح می گردد.
-در مقدمه ابلاغیه مذکور، بعد از عبارت »خرید حمایتی دام عشایر« عبارت »و شماره 
۰۲۰.۱۷۶۴۶۰ مورخ ۸.۸.۱۴۰۰ خرید دام روســتایی« اضافه، همچنین بعد از عبارت 

»دستورالعمل اجرایی صادرات دام زنده سبک« عبارت »و سنگین« اضافه می گردد.
-در پاراگراف قبل از بند )۱( بعد از عبارت »صادرات دام ســبک« عبارت »عشایر« 

حذف و عبارت »و سنگین« اضافه می گردد.
-تبصره زیر به بند )۲( اضافه می گردد:»میزان صادرات مجاز برای دام ســنگین نر 

پرواری، پنجاه هزار رأس می باشد.«
-در تبصره ذیل بند )۴( عبارت »عشــایر« بعد از عبارت »دام دریافتی از« حذف و 

عبارت »دامدار« جایگزین می گردد.
-تبصره ذیل به بند )۶( اضافه می گردد:

در این نامه معاونت امور تولیدات دامی به عنوان دستگاه ناظر بر فرآیند صادرات دام 
سنگین تعیین شده و موظف است بازپرداخت مانده مبلغ دام زنده خریداری شده و نیز 

تقسیم سود بین دامداران ذینفع، نظارت لازم را اعمال کند.
چرا صادرات دام ممنوع شد؟

تصمیم به ممنوعیت صادرات دام زنده در سال ۹۷ از سوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به دلیل افزایش قیمت حاصل از شوک قیمتی چندمرحله ای به بازار گوشت 
قرمز گرفته شــد. اولین شــوک بزرگ قیمتی سال ۹۷ بو. این شوک قیمتی نتیجه 
افزایش یکباره قیمت ارز بود. در آن سال هر کیلوگرم گوشت گوسفند از حدود ۴۰هزار 
تومان یک باره به کیلویی ۹۰هزار تومان رسید. در سال ۹۷ دولت برای تعدیل قیمت، 
با تخصیص ارز دولتی اقدام به واردات گوشت یخ زده و واردات دام زنده به کشور کرد 
تا از روند صعودی قیمت ها در این بازار جلوگیری کند، اما این سیاست موثر واقع نشد 
و نوسان قیمت در بازار گوشت ادامه پیدا کرد.دومین شوک بزرگ قیمتی در سال ۹۹ 

بــه دلیل کمبود و گرانی نهاده های خوراک دام اتفاق افتاد. اختلال در تخصیص ارز 
ترجیحی به واردات نهاده های خوراک دام موجب شد، این کالاها با قیمت مناسب و 
به میزان کافی به دامدارن نرسد. نتیجه شوک های وارده به بازار گوشت قرمز، آن شده 
است که به اعلام شورای تامین دام کشور؛ امروز میزان مصرف گوشت قرمز نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۵۰ درصد کاهش یابد. یا به اذعان عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس شورای اسلامی؛ بیش از ۲۵میلیون نفر از مردم جامعه توان خرید گوشت را 
نداشته باشند و این رقم سه دهک جامعه را در برمی گیرد، به طوری که برخی کارگران، 
کارمندان و بازنشستگان ازجمله گروه هایی هستند که گوشت قرمز را از سفره شان 

حذف کرده اند.
گزارش مرکز پژوهش های مجلس از وضعیت معیشت خانوارها نیز نشان می دهد؛ 
همه دهک های درآمدی میزان مصرف گوشت قرمز خود شامل گوشت گوسفند و 
گوساله را کاهش داده و برای جبران پروتیین ازدست رفته، قارچ، سویا، مرغ و تخم مرغ 
را جایگزین کرده اند.براساس این گزارش، افزایش قابل توجه هزینه های زندگی در کنار 
رکود اقتصادی باعث شده است تا درحالی که خانوارهای ایرانی هنوز به سطح درآمد 
سال ۱۳۹۶ نرسیده اند، با افزایش قابل توجه هزینه ها به ویژه هزینه خوراک مواجه شوند 
و همین مساله باعث کاهش استانداردهای زندگی و وضعیت معیشتی خانوارها نسبت 
به سال های قبل شده است که قاعدتا از سال ۹۹ در پی تورم فزاینده این سال و رکود 
ناشــی از کرونا شدت گرفته است. به  این  ترتیب نگاهی به میزان مصرف کالاهای 
اساسی نشان می دهد که نه تنها کاهش در کالری دریافتی رخ  داده، بلکه کیفیت سبد 
غذایی خانوارها نیز کاهش  یافته و از میزان مصرف کالاهای باکیفیت کاســته شده 
و کالاهای کم کیفیت جایگزین آن شــده است.ارزیابی ها حاکی از آن است که طی 
۱۵ســال گذشته مصرف گوشت در کشور به دلیل افزایش قیمت ها کاهش  زیادی 
یافته اســت. به  طور نمونه در ســال ۸۴ هر خانوار ایرانی سالانه حدود ۵۷ کیلوگرم 
گوشت مصرف می کرد، در حالی  که امروز این میزان به رقمی در حدود ۲۴کیلوگرم در 
سال )براساس بعد ۴ نفر برای هر خانوار( رسیده است. به طور کلی بررسی روند مصرف 
گوشت در ایران نشــان می دهد که به رغم نقش مهم این ماده غذایی در سلامتی 

شهروندان و خانوارها، نسبت به استاندارد های جهانی بسیار کمتر مصرف می شود. 
آزادسازی صادرات، شوک سوم قیمتی بر بازار گوشت قرمز؟

حالا این نگرانی وجود دارد که با آزادسازی صادرات دام، شوک سوم بر بازار گوشت 
قرمز وارد شود و بار دیگر شاهد افزایش قابل توجه قیمت این کالای اساسی و حذف 

آن از سبد تعداد بیشتری از خانوارهای ایرانی باشیم.
علی اصغر ملکی، رییس اتحادیه گوشت گوسفندی، در گفت و گو با اقتصاد آنلاین 
معتقد است، شوک سوم قیمتی بر بازار در صورت اجرایی شدن صادرات بی قاعده دام 
زنده اجتناب ناپذیر است.وی با تاکید بر اینکه تنها انتشار خبر آزادسازی صادرات دام زنده 
قیمت ها را افزایشی کرد، اظهار کرد: این خبر موجب شده در همان روز انتشار خبر، 
قیمت دام زنده در میادین عرضه ۳ تا ۴ هزار تومان در هر کیلوگرم افزایش داشته باشد.

به گفته ملکی؛ با توجه به اینکه دولت برای متعادل کردن بازار داخلی گوشت قرمز 
راهکاری ارائه نداده است، انتظار می رود این افزایش قیمت ادامه داشته باشد.

وی یادآور شد: در سال ۹۷ دولت برای تعادل بخشی به بازار داخلی گوشت قرمز، اجازه 
واردات گوشــت قرمز با ارز دولتی ۴۲۰۰ تومانی را داد، اما اکنون هیچ راهکاری برای 

تنظیم بازار گوشت قرمز در داخل کشور از سوی دولت ارائه نشده است.
ملکی با بیان اینکه در صورتی که اجازه واردات هم داده شود نرخ ارز آن نیمایی خواهد 
بود، افزود: به عبارت دیگر گوشت وارداتی نیز قیمت بالایی خواهد داشت و نمی تواند 

منتج به کاهش قیمت قابل قبول در بازار داخلی شود.
وی با اشــاره به بالا رفتن کشتار دام های مولد در یکسال اخیر، آن را دلیل دیگری 
دانست که دولت باید با احتیاط بیشتری نسبت به صدور مجوزهای صادرت اقدام کند.

ملکی بر این باور است؛ صادرات بی قاعده می تواند آشفتگی بیشتر برای بازار گوشت 
قرمز به همراه داشته باشد که زیان آن متوجه هم تولیدکننده و هم مصرف کننده خواهد 
شد.وی از رونق حواله فروشی صادرات دام در جنوب کشور خبر داد و آن را نشانه ای 
از بی قاعدگی در صــادرات دام زنده عنوان کرد.ملکی با یادآوری اینکه بازار نوروز و 
ماه رمضان را در پیش رو داریم، از دولت خواست با احتیاط بیشتری نسبت به صدور 
مجوزهای صادرات اقدام کند.رییس اتحادیه گوشت گوسفندی با این اوصاف شوک 

سوم قیمتی بر بازار گوشت قرمز را محتمل می داند.
ملکی گفت: در شرایط کنونی صادرات تنها در صورتی منطقی است که، با اولویت بازار 

داخلی، تعادل بین میزان صادرات و میزان نیاز داخلی رعایت شود.
بر اساس این گزارش؛ هر چند رفع ممنوعیت صادرات به دلیل افزایش جمعیت دامی 
در دامداری های کشور در پی بی مشتری ماندن آن ها و همچنین خشکسالی و نبود 
خوراک دام و گرانی آن منطقی به نظر می رسد، اما اگر تعادلی بین میزان اجازه صادرات 
دام زنده و مصرف داخلی برقرار نشود، بار دیگر شاهد افزایش قیمت در بازار گوشت قرمز 

خواهیم بود که، زیان تولیدکننده و مصرف کننده را به همراه خواهد داشت.

رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:
 گرانی برخی اقلام دارویی

 به هیچ عنوان نباید اتفاق بیفتد
رئیس جمهور گفت: پرهیز از اجتماعات و رعایت دقیق و کامل شیوه نامه های 
بهداشــتی به ویژه در مراکز مذهبی از جمله حرم های مطهر، حسینیه ها و 

مساجد ضروری است.
به گزارش ایلنا، سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوردیروز در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با 
قدردانی از مردم به خاطر استقبال از تزریق دوز سوم واکسن کرونا اظهارداشت: امروز تشخیص 
متخصصین پزشکی این است که تزریق دوز سوم واکسن کرونا در صیانت از جان مردم در 
مقابل ابتلا به کرونا موثر است و لازم است مراکز تزریق واکسن فعال باشند تا مردم براحتی و 
بدون هیچ مشکلی بتوانند برای دریافت واکسن اقدام کنند. رئیس جمهور افزود: امروز کشورمان 
بخاطر همراهی مردم و اقدامات پیشگیرانه ای که انجام شده، از وضعیت نسبتاً مناسبی نسبت به 
سایر کشورها در زمینه شیوع سویه جدید کرونا برخوردار است اما حتما باید دستگاه های مسئول 
با کنترل ترددهای مرزی و تشدید  اقدامات پیشگیرانه تلاش کنند تا دچار آسیب نشویم.دکتر 
رئیسی در ادامه با اشاره به دریافت گزارشاتی در رابطه با گرانی قیمت برخی از اقلام دارویی، 
تصریح کرد: اینگونه گرانی ها که رنج مضاعفی بر بیماری است به هیچ عنوان پذیرفتنی نیست 
و نباید اتفاق بیفتد و لازم است وزارت بهداشت و درمان با جدیت آنرا پیگیری کند و اجازه ندهد 

افراد سوداگر در زمینه گرانی اقلام دارویی فعال شوند.

قصد انجام غنی سازی بالای ۶۰ درصد را نداریم
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران تاکید کرد که ایران قصد انجام غنی سازی 

بالای ۶۰ درصد را ندارد.
به گزارش ایلنا، محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی در مصاحبه با خبرگزاری اسپوتنیک، 
گفت: تهران قصد ندارد از سطح ۶۰ درصد غنی سازی اورانیوم عبور کند، حتی اگر تلاش های 
اعضای شرکت کننده در وین برای احیای برجام شکست بخورد. وی تاکید کرد: هدف برنامه 
هسته ای تهران حمایت از نیازهای تولید صنعتی کشور و همچنین نیاز مصرف کنندگان ایرانی به 
کالاهای خاص است.رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: تمامی فعالیت های هسته ای ما بر اساس 

توافقات، اساسنامه و مقررات آژانس بین المللی انرژی اتمی انجام می شود.

 بدری: مجلس مقابل افزایش سن بازنشستگی 
می ایستد

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: افزایش سن بازنشستگی به 
معنای شانه خالی کردن دولت از تعهد قانونی اش است.

به گزارش ایسنا؛ صدیف بدری نماینده مردم اردبیل در مجلس در صفحه شخصی خود در توئیتر، 
نوشت:  »افزایش  سن بازنشستگی و کاهش حقوق بازنشستگان به معنی شانه خالی کردن دولت از تعهد 
قانونی اش است و  مجلس در مقابل آن می ایستد.چوب  سوء مدیریت در صندوق ها را نباید  بازنشستگان 
بخورند. وقتی بدهی مربی خارجی فوتبال را از جیب  کارگران تامین اجتماعی می دادید، فکر این روزها 
نبودید؟«به گزارش ایسنا؛ دولت در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور سن باز نشستگی را ۲ سال 

افزایش داده و آن را ۵۲ سال در نظر گرفته است.

 همسان سازی حقوق بازنشستگان 
همچنان  در بلاتکلیفی

عضو هیات رییسه مجلس گفت: دولت هنوز تعدادی از لوایح اعم از دائمی شدن 
همسان سازی حقوق بازنشستگان را تعیین تکلیف نکرده و مجلس در این زمینه 

نامه نگاری لازم را با دولت داشته است.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از میزان، حسینعلی حاجی دلیگانی، با اشاره به سرنوشت »لایحه 
همسان سازی حقوق بازنشستگان« در مجلس گفت: دولت هنوز در این رابطه تعیین تکلیف نکرده 
اســت.وی با بیان اینکه دولت حدود ۱۴۰ لایحه در مجلس دارد، تاکید کرد: دولت اعلام کرده است 
۹۰ عدد از این لوایح باقی بماند و ۱۰ عدد از آن اســترداد شــود. با این حال دولت هنوز یک تعداد از 
لوایح اعم از دائمی شدن همسان سازی حقوق بازنشستگان را تعیین تکلیف نکرده است.عضو هیات 
رییسه مجلس بیان کرد: در حال حاضر معاونت قوانین مجلس نامه نگاری را درباره تعیین تکلیف لایحه 
همسان سازی حقوق بازنشستگان با دولت داشته باشد تا دولت نظر خود را پیرو این لایحه اعلام کند.

حاجی دلیگانی اظهار داشت: ما در مجلس پیگیر به سرانجام رسیدن لایحه دائمی شدن همسان سازی 
حقوق بازنشستگان خواهیم بود.

 هشتمین دور مذاکرات ایران و ۴+۱ 
دوشنبه آغاز می شود

دور هشتم گفت و گوهای نمایندگان ایران و ۱+۴ دوشنبه پس فردا در وین آغاز 
می شود.

به گزارش ایلنا، علی باقری کنی مذاکره کننده ارشد جمهوری اسلامی ایران به همراه بقیه اعضای 
این هیات، صبح دوشنبه برای حضور در هشتمین دور مذاکرات هسته ای وارد وین می شود.قرار است 
هشتمین دور مذاکرات احیای برجام و لغو تحریم ها روز دوشنبه در وین در سطح معاونان وزیران خارجه 
ایران و ۱+۴ آغاز شــود. این دور از گفت و گوها در حالی از دوشــنبه آغاز می شود که انتظار می رود 
طرف های اروپایی با جدیت بیشتری بر سر میز مذاکرات حاضر شده و با پرهیز از فضاسازی رسانه ای و 
تبلیغاتی گام های عملی برای اجرای تعهدات خود بردارند.حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه روز پنج 
شنبه در نشست خبری مشترک با فواد حسین وزیر خارجه عراق خطاب به طرفهای غربی گفت: اگر 
می خواهید نگرانی شما در موضوع هسته ای صلح آمیز ایران برطرف شود تمام تحریم های برجامی باید 
برطرف شود.وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران با منطق قوی خود مذاکرات را تا رسیدن به توافق 
خوب ادامه می دهد،گفت: زمانی که طرف های مقابل اراده جدی خودشان را نشان دهند روزی است که 

می توانیم از بازگشت همه طرف ها به تعهداتشان در برجام سخن بگوییم.

سخنگوی گمرک ایران:
 مرزهای مسافری ایران

 با کشورهای همسایه بسته شد
سخنگوی گمرک از بسته شدن مرز زمینی ایران با کشورهای همسایه در بخش 

مسافری خبر داد.
روح الله لطیفی در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین وضعیت مرزهای ایران با کشورهای همسایه در بخش 
مسافری اظهار داشت: با توجه به ابلاغیه ستاد ملی مبارزه با کرونا و وزارت کشور برای پیشگیری از شیوع 
نوع جهش یافته ویروس کرونا )اومیکرون( مرز زمینی در بخش مسافری با کشورهای همسایه از امروز 
)چهارم دی ماه( به مدت ۱۵ روز بسته خواهد شد.وی ادامه داد: در حال حاضر محدودیت تردد مسافر بین 
مرزهای زمینی با ترکیه، عراق، افغانستان، آذربایجان، پاکستان، ارمنستان قطعی شده  است و مرز زمینی 
در بخش مسافری با این کشورها به مدت دو هفته بسته خواهد بود و تردد مسافر در این مرزها تحت 
شرایط خاص است.سخنگوی گمرک ایران افزود: تنها افرادی مجوزهای اقامت دائم، تحصیل، درمان 
و تجارت دارند می توانند دراین ایام در این مرزهای گفته شده تردد داشته باشند و همچنین خانواده های 
دیپلمات از این ممنوعیت تردد مستثنی هستند.لطیفی گفت: درباره کشور ترکمنستان از گذشته )از ابتدای 
شیوع ویروس کرونا(  تبادل مسافر در این مرز نداشته ایم.سخنگوی گمرک ایران تاکید کرد: مرز ایران 
با تمام کشورهای همسایه در بخش بار فعال است و هیچ محدودیتی اعمال نشده و ناوگان باری طبق 

روال گذشته در تردد هستند.      

وزارت بهداشت نیامد؛ تمام داروها منهدم می شود!
بعد از مکاتبات متعدد درباره تعیین تکلیف داروهای متروکه و قاچاق و عدم ورود 
وزارت بهداشت، سازمان اموال تملیکی اعلام کرد که با توجه به عدم تائید اصالت 

داروها تمامی آنها را منهدم خواهد کرد.
به گزارش ایسنا، تعیین تکلیف کالاهای موجود در سازمان اموال تملیکی با دستور رئیس جمهوری و 
ورود قوه قضائیه به طور جدی تری در دستور کار قرار گرفته است؛ کالاهایی که برآورد می شود حدود 
۶۵۰۰ میلیارد تومان ارزش داشــته و در دو ماه اخیر حداقل ۴۰۰ میلیارد آن به مزایده گذاشته شده و 
یا بخشی دیگر منهدم شــده است.اما در بین کالاهای در اختیار سازمان اموال تملیکی بخش قابل 
توجهی به داروهای متروکه و یا قاچاق اختصاص دارد که از چندی پیش این سازمان اعلام کرده بود 
باید وزارت بهداشت طبق قانون برای تحویل و تعیین تکلیف این اقلام اقدام کند.با این حال تازه ترین 
اعلام میرمعینی - معاون بهره وری و فروش سازمان اموال تملیکی- به ایسنا نشان می دهد که با وجود 

مکاتبات صورت گرفته با وزارت بهداشت هنوز در مورد دارو اقدامی صورت نگرفته است.
وی گفت: طبق ماده ۴۰ قانون سازمان اموال تملیکی، باید وزارت بهداشت نسبت به تحویل و تعیین 
تکلیف اقلام دارویی اقدام کند اما با وجود مکاتبات متعدد صورت گرفته در دو سال گذشته، تاکنون این 
وزارتخانه اقدامی در این رابطه انجام نداده است، در این شرایط سازمان اموال تملیکی با توجه به عدم 
تائید اصالت و مصرف انسانی از سوی سازمان غذا و دارو  تمامی داروها منهدم خواهد کرد.این در حالی 
است که چندی پیش هم در جریان تعیین تکلیف سرم های تاریخ گذشته که در اختیار سازمان اموال 
تملیکی قرار گرفته بود،  میرمعینی، با اشاره به هزینه سنگین انهدام اقلام از جمله دارو گفته بود که حدود 

۷۰ درصد داروهای قاچاق خروجی و ساخت کارخانه های داخلی است.
وی تاکید داشت وقتی که این داروها در داخل کشور و از کارخانه های ایرانی تولید شده می توان مجددا 
بعد از کشــف دارو، آن را در اختیار کارخانه سازنده قرار داد تا بررسی و آزمون کند که در صورت قابل 
مصرف بودن روانه بازار شود و در اختیار مصرف کننده قرار گیرد ولی ما هر بار که در مورد این داروها 
از سازمان غذا و دارو استعلام می گیریم، اقدامی نمی شود و در نهایت تنها راه انهدام است، در حالی که 
بخش زیادی از این داروها فاسد یا تاریخ گذشته نیست.این مقام مسئول در سازمان اموال تملیکی حتی 
این را هم گفته بود که باید وزارت بهداشت دارو را تحویل بگیرد چراکه هرچقدر هم که سازمان اموال 
تملیکی امین اموال مردم باشد، ولی بر فرض اینکه حتی اگر یک نفر در این میان داروهای فاسد شده را 

قبل از انهدام به بازار ببرد و به فروش برساند سلامت مردم را به خطر خواهد انداخت.

اخبار کوتاه 

همایون سامه یح نجف آبادی، عضو 
کمیسیون بهداشت مجلس گفت: در 
سال ۱۴۰۱ به طور کلی دارو با ارز 
۴۲۰۰ وارد نخواهد شد و همه داروها 
با ارز آزاد وارد کشــور خواهد شد. 
امیدواریم کــه برخی از کمبودهای 
دارویی کشور رفع شود. آن چیزی 
که دولت بدان اعتقاد است این است 
که واردات دارو با ارز نیمایی بسیاری 

از مشکلات کشور را رفع خواهد کرد و مشکل رانت و قاچاق 
دولت به طور کلی حل می شود.

به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از دیده بان ایران؛ این بار پول هم قرار 
نیست مشکل بیماران را حل کند چون دیگر دارویی نیست تا با پول بتوانند 
آن را خریداری کنند! »دارو نیست و یا اگر موجود هم باشد با تعداد بسیار 
اندکی موجود اســت« این را خانواده ها هر روز فریادش می زنند اما هیچ 
تدبیری از دولتی که قرار بود بیشــتر مشکلات کشور را طی مدت کوتاه 
حل کن دیده نمی شــود. این بار نه تنها مشکلات حل نشد بلکه هر روز 
یک مشــکل جدید برای مردم درست می شود.کمبود دارو داد مسئولین 
سازمان غذا و دارو را هم درآورده است. هفته گذشته؛ جلیل سعیدلو، رییس 
انجمن داروسازان ایران اظهار کرد که »با کمبود بیش از ۱۰۰ قلم دار در 
کشور مواجه هستیم!« همایون سامه یح نجف آبادی، عضو کمیسیون 
بهداشت مجلس شورای اسلامی به تشریح  سیاست های ارزی در حوزه 

دارو پرداخته است؛ مشروح گفت و گو را در ذیل می خوانید:
آقای نجف آبادی! نبود و گرانــی دارو داد همه را در آورده 
است، کمیسیون بهداشت در خصوص رفع این معضل چه 

اقدامی انجام داده یا اصلا اقدامی صورت گرفته است؟
به دلیل اتمام بودجه ای که با ارز ۴۲۰۰ تومانی جهت خرید مصوب شده 
بود و در مهرماه به طور کلی به اتمام رسید، تا یک مدتی به دلیل نبود بودجه 
و ارز دارو وارد نمی شد. مجبور شدیم مقداری مواد اولیه را با ارز نیمایی وارد 
کنیم. در حال حاضر حدود ۷۰۰ میلیون دلار برای واردات دارو تخصیص 
داده اند و تا انتهای سال ۱۴۰۰ وارد خواهد شد اما به نظر می رسد که این 

مقدار ارز هم کفاف نیازهای دارویی کشور را نمی دهد.
در سال ۱۴۰۱ به طور کلی دارو با ارز ۴۲۰۰ وارد نخواهد شد و همه داروها 

با ارز آزاد وارد کشور خواهد شد. امیدواریم که 
برخی از کمبودهای دارویی کشور رفع شود. 
آن چیزی که دولت بدان اعتقاد اســت این 
است که واردات دارو با ارز نیمایی بسیاری از 
مشکلات کشور را رفع خواهد کرد و مشکل 
رانت و قاچاق دولت به طور کلی حل می شود. 
امیدوارم  دارو به اندازه کافی وارد کشور شود 
و بیماران در خرید دچار مشکل نشوند. دارو 
نسبت به هفته گذشته متاسفانه کمتر  و مرتب 
این کمبود در حال افزایش اســت. دولت باید در این خصوص یک فکر 

اساسی کند. 
شما گفتید که حدود 7۰۰ میلیون دلار برای واردات دارو تا 
پایان ســال ۱۴۰۰ اختصاص داده شده، این واردات با ارز 

آزاد است یا ۴۲۰۰ تومانی؟
با ارز ۴۲۰۰ تومانی اما به نسبت آن ۲ میلیون دلاری که برای ماه های 
نخســت ســال برای خرید دارو اختصاص داده شد به نظر می رسد این 

۷۰۰ میلیون دلار بسیار کم است.
با توجه به روند صعودی قیمت دارو و اینکه در سال آینده 
همه داروها با ارز آزاد وارد کشور خواهد شد، پیش بینی شما 

از سال ۱۴۰۱ چیست؟
بنده احتمال می دهم در ســال آینده، دارو به اندازه کافی موجود باشــد 
اما قیمت دارو به نســبت سال ۱۴۰۰ بســیار گرانتر خواهد بود. امیدوارم 

شرکت های بیمه ای از بیماران جهت پرداخت هزینه دارو حمایت کنند.
در حال حاضر کمیسیون بهداشت مجلس چه اقدامی در 

خصوص کمبود دارو انجام داده است؟
شما باید این سوال را از مسئولین اجرایی کشور بپرسید.

منظور بنده این اســت که شما چه پیشنهاداتی به دولت 
داده اید؟

واضعیت امر این اســت ما همه نگران وضعیت موجود  هستیم و این 
نگرانی خود را با دولت هم در میان گذاشــتیم. کمیسیون بهداشت سر 
۷۰۰ میلیون دلاری که برای تامین دارو اختصاص داده شده هم چانه زنی 
کرد! البته خود آقای رییسی با این قضیه موافق بودند اما کیمسیون بهداشت 

در تسریع این روند تقش بسزایی داشت.

در این رکود وحشــتناک اقتصادی، افزایش 
مالیات ها معنایی جز شــلیک مســتقیم به 
کسب و کارها ندارد، شلیکی که منجر به رکود، 
ورشکســتگی و تعطیلی بسیاری از کسب و 
کارها و افزایش بی ســابقه تعداد بیکاران و 
تشدید نارضایتی عمومی و نهایتاً شکل گیری 
بحران های امنیتی و سیاسی خواهد شد...باید 
از نویسندگان بودجه پرسید این عدد تخیلی را 
از کجا آورده اید؟ دوربین مخفی است؟ شوخی 

می کنید؟ ماموریت دارد مردم را عاصی کنید یا چه؟!
 به گزارش عصر ایران؛ خلاصه بودجه پیشنهادی سال ۱۴۰۱ این است: دست دولت 
در جیب ملت از طریق افزایش سهمگین مالیات ها! البته این که دست دولت به سمت 
ملت دراز باشــد، فی نفسه امر نامطلوبی نیست؛ هم اکنون در بسیاری از کشورهای 
پیش رو جهان، این دولت است که برای گذران امور، به مردم نیاز دارد و برای این که 
جریان مالی از سوی مردم به سمت دولت استمرار یابد، می کوشد با پول های تجمیع 
شده مردم، کیفی ترین خدمات را به جامعه ارائه دهد.اتفاقاً یکی از عوامل عدم توسعه 
در ایران این است که دولت ها به پشتوانه پول بی رنج نفت، خود را مستغنی از مردم و 

حتی مالک آنها می دانند!
پس اصل قضیه که باید دست دولت به سوی مردم دراز باشد نه برعکس، گزاره ای 

درست و توسعه زاست.
اما آنچه در بودجه ســال ۱۴۰۱ دیده می شود، دراز کردن دست نیاز دولت به سمت 
مردم نیست، دست بردن دولت به جیب مردم است. اگر بناست طبق لایحه بودجه، 
مالیات ها ۶۱ درصد بیش از امسال شود، مقدمه منطقی اش این است که دولت ابتدا 
زمینه درآمدزایی مردم را ایجاد کند و سپس از این افزایش درآمد، سهم مالیات خود را 
مطالبه کند.آیا درآمد مردم در سال آتی ۶۴ درصد افزایش می یابد که معادل آن مالیات 

بدهند یا قرار است به بهای فقیرتر شدن شان این عدد را تامین کنند؟!
قطعاً که چنین افزایش درآمدی در شرایط اقتصادی کنونی متصور نیست و از این رو 
باید از نویسندگان بودجه پرسید این عدد تخیلی را از کجا آورده اید؟ دوربین مخفی است؟ 

شوخی می کنید؟ ماموریت دارد مردم را عاصی کنید یا چه؟!
این قصه به ماجرای زاینده رود شبیه است: اقتصاد ایران به طرز بی سابقه ای شبیه 
بستر خشک زاینده رود شده است که هر چند نامش با زایش و زندگی عجین است اما 
در عمل، نه خود زنده است و نه می تواند زندگی ببخشد. حال عده ای در سازمان برنامه 
و بودجه در جست و جوی ۶۱ درصد آب بیشتر از این بستر بی آب هستند! واقعاً روی 

چه حسابی؟!همین الان بخش عمده ای از کسب و کارها، 
تعطیل هستند یا با حداقل ظرفیت کار می کنند، بسیاری 
برای ادامه حیات، ناگزیر از تعدیل )عبارت محترمامه اخراج( 
نیرو شده اند، اکثرشــان در حد بخور و نمیر درآمد دارند 
و غالب شان نا امیدی از آینده اند. اسفناک بودن اقتصاد 
ایران در تمــام بخش های تولیدی و خدماتی به حدی 
آشکار است که نمی توان پذیرفت دولتمرد یا نماینده ای 

در مجلس، بر آن واقف نباشد.
حال در این رکود وحشتناک اقتصادی که اکثر کسب و 
کارها فقط در حد ادامه حیات موجود درآمد دارند و بسیاری شان حتی در پرداخت حقوق 
پرسنل نیز دچار مشکل هستند، افزایش مالیات ها معنایی جز شلیک مستقیم به کسب 
و کارها ندارد، شلیکی که منجر به رکود، ورشکستگی و تعطیلی بسیاری از کسب و 
کارها و افزایش بی سابقه تعداد بیکاران و تشدید نارضایتی عمومی و نهایتاً شکل گیری 

بحران های امنیتی و سیاسی خواهد شد.
از بودجه نویسان باید پرسید که وقتی بنگاه اقتصادی همین الان هم به ضرب سیلی 
صورتش را سرخ نگه داشته، سال آینده از کجا بیاورد و پول های بیشتری به حساب 

سازمان امور مالیاتی بریزد؟ داروغه ناتینگهام که نیستید!
آیا طراحان بودجه ۱۴۰۱، موقع نوشتن لایحه بودجه حواس شان نبود که دارند برای 
کشوری بودجه می نویسند که اقتصادش زیر منگنه های تحریم، سوء مدیریت و رکود 
رسماً له شده و فعالیت های اقتصادی قریب به اتفاق مردمش، تنها در حد ادامه حیات 
است؟آیا طراحان بودجه ۱۴۰۱، با افزایش مالیات ها، آن هم در شرایطی که می دانند 
درآمدهای مردم ظرفیت افزایش ندارد، تعمداً در صدد افزایش نارضایتی های عمومی 
و شــکل گیری طغیان های اعتراضی هستند؟ نمی شود که به خاطر سیاست های 
دولت، کشور تحریم شود و نفت به فروش نرسد و مردم با دادن مالیات - ولو با فروش 
خانه هایشان - تاوان بدهند؛ که البته اکثر مردم و فعالان اقتصادی اصلا نمی توانند 
مالیات بدهند و مشخص است که چه تنش و تقابلی بین آنها و سازمان امور مالیاتی 

شکل می گیرد و نهایتاً تنش به سطح امنیتی می کشد.
از نمایندگان مجلس انتظار می رود موضوع دست درازی دولت به جیب مردم در سال 
۱۴۰۱ را فراتر از بحث های مالیاتی ببینید و ضمن جلوگیری از این تعدی ضد امنیتی 
به دولت گوشزد کنند که هر گاه با سیاست های درستی مانند رفع تحریم ها، برداشتن 
موانع کسب و کار، اصلاح نظام بانکی و ... زمینه رونق اقتصادی و افزایش درآمد مردم را 
فراهم کرد، آنگاه چشم به مالیات های آنان نیز داشته باشد و الا بازی با اعداد در شرایط 

کنونی بازی با روان و امنیت یک ملت و کشور است.

ارز دولتی دارو قطع می شود
عضو کمیسیون بهداشت مجلس؛

بحران در عددبازی مالیاتی بودجه 1401 
نمایندگان مجلس جلوی تعدی دولت به جیب مردم را بگیرند

یک عضو ســابق کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس گفت: مجلس با موضوع رتبه بندی معلمان 
صادقانه برخورد نکرد و رئیس کمیسیون آموزش و 
تحقیقات باید صادقانه با این قشر صحبت می کرد.
محمدجواد ابطحی در گفت وگو با ایسنا درباره تصویب طرح 
رتبه بندی معلمان در مجلس و رد آن از سوی شورای نگهبان، 
اظهار کرد: از زمان مجلس دهم بحث رتبه بندی معلمان مطرح 
بود و در آن دوره تأکید داشــتیم که دولت باید در این زمینه 
لایحه بدهد، اما نمی داد. به این دلیل تأکید داشتیم که دولت 
لایحــه رتبه بندی معلمان را به مجلس ارائه دهد تا بهتر این 
طرح به تصویب برسد، چراکه اگر نمایندگان خانه ملت طرح 
می دادند به علت بار مالی زیاد توسط شورای نگهبان رد می شد.
وی افزود: اما دولت در این باره اســتنکاف کرد و چون بیشتر 
مجلس با دولت همراه بودند از تصمیم آن حمایت می کردند. 
موضوع رتبه بندی معلمان این نیست که فقط دغدغه معیشتی 
آنان رفع شود، بلکه هدف از این طرح ارتقای جایگاه و منزلت 

معلمان است. بحث نمایندگان فعلی مجلس این است که ترمیم 
حقوق انجام دهند نه رتبه بندی. از اول هم وقتی این طرح در 
مجلس تصویب شد مشخص بود که رتبه بندی به تصویب 
نرسیده است.این عضو سابق کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس گفت: در مجلس دهم به دنبال این بودیم که اگر طرح 
رتبه بندی به تصویب برسد به گونه ای نشود که فاصله حقوق 
معلمان با کارمندان و شرکت های دیگر قابل توجه شود. تعداد 
معلمان زیاد است، اما زیادی نیستند و قانون باید طوری نوشته 
شود که حقوق معلمان هر سال با توجه رتبه بندی آنان متناسب 
با ۸۰ درصد حقوق اعضای هیئت علمی دانشگاه ها هم تراز شود.

ابطحی تصریح کرد: طرح رتبه بندی معلمان تصویب نشد، 
چراکه استدلال می کردند بار مالی دارد. دولت با کسری بودجه 
۴۵۰ هزار میلیارد تومانی مواجه است و اجرای طرح رتبه بندی 

معلمان برای قوه مجریه مقدور نیست و از طرفی هم معلمان 
نمی توانند با حقوق های پایین که متناسب با نرخ تورم نیست از 
پــس مخارج روزمره خود بر بیایند.وی افزود: در واقع مجلس 
بــا موضوع رتبه بندی معلمان صادقانه برخورد نکرد و رئیس 
کمیسیون آموزش و تحقیقات باید صادقانه با معلمان صحبت 
می کرد. اول اعلام کردند برای اجرای طرح رتبه بندی معلمان 
۲۵ هزار میلیارد تومــان اختصاص داده اند و بعد رقم آن را به 
۱۲ هزار میلیارد تومان تقلیل دادند و سرانجام گفتند که بودجه 
خاصی نمی توانیم برای این طرح اختصاص دهیم که این امر 
سبب شد اعتماد جامعه بزرگ فرهنگیان از مجلس سلب شود. 
معلمان این گونه نیستند که شرایط کشور و کسری بودجه دولت 
را درک نکنند، اما وقتی مسئولان مربوط ضد و نقیض صحبت 
می کنند اعتماد که سرمایه بزرگ اجتماعی محسوب مشود از 

دست می رود.
 این عضو سابق کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس، 
گفت: جامعه معلمان به دنبال حق و حقوق قانونی خود هستند 
و اهداف سیاسی ندارند. دولت همان طور که رئیس جمهور گفت 
باید با رویکرد حل همیشگی مسئله وارد شود. بدون شک هزینه 
در آموزش و پرورش ضرر نیست و مقام معظم رهبری نیز بر 
این موضوع تأکید دارند. تمام مسئولان کشور از استاندار، وزرا 
و روسای ادارات در آموزش و پرورش رشد کرده اند و پرورش 
یافته اند.ابطحی خاطرنشان کرد: بنابراین به تعلیم و تربیت باید 
توجه ویژه شــود و حتی می توان با تدابیری بودجه آموزش و 
پرورش را به شــکل غیردولتی تأمین کــرد، همان طور که 
کشورهای پیشرفته اروپایی این کار را انجام داده اند. بنابراین 
می توان کار کرد به شرطی که سلایق باندی و جناحی را کنار 

بگذاریم و اگــر این موضوع را بپذیریم که آموزش و پرورش 
اساس تعالی جامعه محسوب می شود، این مسائل قابل حل 
اســت.وی گفت: علاوه بر مشکل بودجه که سد راه تصویب 
اصولی طرح رتبه بندی معلمان شــده است نحوه رسیدن به 
رتبه ها نیز کامل نیســت. وقتی اعلام می کنند که کارمندان 
ادارات آموزش و پرورش شــامل طرح رتبه بندی نمی شوند و 
فقط معلمان رتبه بندی می شوند طبیعی است که کارمندان 
ادارات این وزارتخانه دلسرد شوند که ضرر آن در چشم نظام 
تعلیم و تربیت می رود. این تبعیض ها ســبب شد که شورای 
نگهبان طرح رتبه بندی معلمان را برگرداند. با برگشت قانون 
از شورای نگهبان به مجلس باید در این زمینه فکر اساسی شود 
و از نظرات معلمان بهره گرفته شود.این عضو سابق کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس افزود: وزیر آموزش و پرورش که 
خود دســتی در بودجه نویسی دارد باید با بدنه معلمان رایزنی 
کند و برنامه زمان بندی مشخص برای حل مشکل رتبه بندی 

معلمان معین کند و قول دهد که این مسئله را حل می کند.

مجلس با موضوع رتبه بندی معلمان صادقانه برخورد نکرد
عضو سابق کمیسیون آموزش مجلس:
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